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ویـــــژه
موسوی لارگانی: 

شورای نگهبان محافظ اسلامیت 
و جمهوریت نظام است

آرمان ملی: نماینده فلاورجان در مجلس 
شورای اسلامی با قدردانی از زحمات شورای 
نگهبان تاکید کرد که شورای نگهبان محافظ 
اسلامیت و جمهوریت نظام جمهوری اسلامی 
است. سیدناصر موسوی لارگانی در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به سالگرد تاسیس شورای 
نگهبان گفت: شورای نگهبان محافظ اسلامیت 
و جمهوریت نظام جمهوری اسلامی است. وی 
با تاکید بر اینکه نقش بیش از ۴۰ساله آیت ا... 
جنتی در این شورا ستودنی است، افزود: آیت ا... 
جنتی از سال ۵۸ با حکم امام)ره( و سپس رهبر 
انقلاب عضو شورای نگهبان شد و از سال ۷۱ 
دبیر شوراست. اگر زحمات این مرد خدایی 
مقابل غربزدگان نبود، حتما انقلاب اسلامی به 
خطر می افتاد. وی گفت: تشریفاتی شدن چنین 
شورایی در انقلاب مشروطیت موجب انحراف و 
سپس افتادن انقلاب به دست منحرفان سیاسی 
شد که نهایتا از دل آن دیکتاتوری رضاخانی زاده 
شد؛ قدردان زحمات شورای نگهبان در پاسداری 

از اسلامیت و جمهوریت نظام اسلامی هستیم. 
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رحمان قهرمان پور مطرح کرد:
 از مانور تبلیغاتی مسکو تا بررسی

 دلیل افزایش اعتماد به نفس آنکارا 
یک تحلیلگر مسائل بین الملل  در ارزیابی اهداف سفر 
روسای جمهور روسیه و ترکیه به ایران برای شرکت در نشست 
سه جانبه کشورهای ضامن آتش بس در سوریه موسوم به 
»روند آستانه« و در این خصوص  که اهمیت برگزاری این 
نشست در مقطع کنونی چیست، اظهار داشت: می دانید که 
مساله سوریه تا حدی تحت تاثیر تحولات اوکراین قرار گرفته 
اخبار متعددی منتشر شده مبنی بر اینکه روسیه بخشی از 
سربازهای خود را از کشورهای مختلف فراخوانده و به جبهه 
اوکراین انتقال داده است. طبیعتا در این شرایط استراتژی 
نظامی روسیه مستلزم این است که تمرکز خودش را در 
جنگ اوکراین بیشتر کند. با کاهش حضور نظامی روسیه از 
یک طرف و اتفاقات رخ داده در داخل سوریه از سوی دیگر به 
معنای تلاش حکومت بشار اسد برای افزایش کنترل خود بر 
مناطق مختلف، ضربه های متعددی که به گروه  داعش وارد 
شده و از طرف دیگر وضعیت کردها پس از تغییر و تحولات 
شکل گرفته در سیاست خارجی آمریکا همگی یک شرایط 
جدیدی را در سوریه رقم می زند و این شرایط مستلزم این 
است که کشورهای روند آستانه با یکدیگر جلسه داشته باشند. 
رحمان قهرمان پور گفت: امروز موضوع حمله نظامی احتمالی 
ترکیه به شمال سوریه موضوع مهمی است. آقای اردوغان در 
مصاحبه مطبوعاتی در حاشیه اجلاس ناتو اعلام کرد که اگر 
اقدامی در سوریه انجام دهیم در چهارچوب مقررات بین المللی 
خواهد بود به این معنا که می خواهیم نظر سایر کشورها را نیز 
جلب کنیم. پس از سفر آقای امیرعبداللهیان به ترکیه به نظر 
می رسد تا حدی تنش موجود کمتر شده است و باید دید حالا 
سه کشور چه فرمولی خواهند داشت تا به نگرانی های موجود 
پاسخ داده شود.. وی افزود: موضوع بعدی که این دیدار را در 
مقطع کنونی مهم کرده شرایط خود روسیه است به این معنا 
که این کشور تحت تاثیر فشارهای غرب قرار دارد که سعی 
می کنند روسیه را منزوی کنند؛ در نتیجه سفرهای پوتین و 
برگزاری اجلاس سه جانبه مهم است و ترکیه هم به عنوان یک 
عضو ناتو در این جلسه مهم حضور دارد. وی ادامه داد: مساله 
بعدی این است که روسیه می خواهد این پیام را به دنیا بدهد 
که ایران جزو کشورهای متحد مسکو است و این سفر در زمانی 
صورت می گیرد که غرب تبلیغات می کند که ایران به روسیه 
پهپاد می فروشد. روسیه در این جنگ نیاز به یارگیری دارد و 
برخی کشورها در این شرایط حد وسط را گرفتند که روسیه در 
اوایل جنگ واکنش تندی به این مساله نشان داد اما حالا واقع 
بینانه سعی می کند دوستان قدیم خود را جذب کند. مسکو 
قطعا مانور تبلیغاتی و رسانه ای مهمی روی این اجلاس خواهد 
داشت. این کارشناس مسائل ترکیه در این باره که بر اساس 
اخبار منتشر شده رئیس جمهور ترکیه قرار بود خیلی پیش از 
این به ایران سفر کند و حتی زمانی پیش از سفر آقای اردوغان 
به عربستان برای این سفر تعیین شده بود اما نه تنها سفری 
صورت نگرفت بلکه وی حالا به منظور شرکت در اجلاسی سه 
جانبه راهی تهران خواهد شد، امروز ایران از چه جایگاهی در 
سیاست خارجی ترکیه برخوردار است، بیان کرد: روابط ایران 
و ترکیه در یک الی دو سال اخیر در حالت رکود قرار دارد و 
دوران سردی روابط است. اختلافات جدی میان دو طرف مانند 
حملات نظامی ترکیه به شمال عراق و سوریه که از اهمیت 
بالایی برای ایران برخوردار است، وجود دارد و مساله اخیری 
نیز که در خصوص تلاش ترکیه برای بهبود روابط با اسرائیل به 
وجود آمده به همه این اختلافات اضافه شده است. وی تصریح  
کرد: از سوی دیگر ترکیه در سال های اخیر جهت گیری اش به 
این سمت است که خود را یک قدرت متوسط بین المللی در 
نظر می گیرد و در ادبیات سیاست بین الملل نیز به این کشور 
قدرت نوظهور اطلاق شده و در ردیف کشورهایی همچون کره 
جنوبی، آفریقای جنوبی، اندونزی و برزیل قرار دارد و خود این 
هم نوعی عدم توازن قدرت به وجود آورده است به این معنا که 
آنکارا مانند ۱۰ یا ۱۵ سال قبل خود را یک قدرت منطقه ای 
نمی داند بلکه احساس می کند در یک موقعیت برتری نسبت 
به قدرت های منطقه ای قرار دارد و همین نقشی که در جنگ 
قره باغ ایفا کرد و مساله پهپادها مقداری اعتماد به نفس این 
کشور را افزایش داده است و خود این هم مزید بر علت شده و 

بر حجم سردی روابط دو کشور افزوده است. 

علی محمد نمازی
 عضو شورای مرکزی 

حزب کارگزاران سازندگی 

نگـــــره

 زمانی ماشین هایی در سطح 
شهر مستقر شده بود که به 
زنان بدحجاب تذکر بدهند. 
اقدامی که به طرح حجاب و 
عفاف معروف شد. با این وجود 
آیا چنین طرح هایی توانست از 
بدحجابی در جامعه جلوگیری 
کند؟ این در حالی بود که اگر 
رویکرد فرهنگی و فرهنگ 
سازی در پیش گرفته می شد 
بهتر به نتیجه می رسید. نکته 
مهم در این زمینه این است 
که در رویکرد فرهنگی که در 
زمینه حجاب در پیش گرفته 
می شود باید کرامت زنان 
مورد احترام قرار بگیرد. 

در شرایط کنونی برخی ضد 
ارزش ها جای ارزش ها را 
گرفته و ما نباید اجازه بدهیم 
این وضعیت تداوم داشته 
باشد. کسانی که با رویکرد 
سلبی با موضوعاتی مانند 
حجاب برخورد می کنند به 
اهداف خود نمی رسند

 آرمان ملی-  احسان انصاری: یکی از 
موضوعاتی که در شرایط کنونی در جامعه 
مطرح شده موضوع حجاب است که 
از تریبون های رسمی مطرح می شود. 
با این وجود قرائت هایی که برخی از 
این موضوع می کنند و برخوردهایی 
که انجام می دهند بیش از آنکه به حل 
مسأله بدحجابی در کشور کمک کند 
باعث برخی اصطکاک ها شده است که 
نمونه های آن در چند روز اخیر در جامعه 
مشاهده شده است. بدون تردید برخورد 
با مقوله های فرهنگی مانند حجاب باید 
از جنس فرهنگ باشد. تنها با چنین 
رویکردی است که می توان نسبت به 
موضوع حجاب در جامعه اهتمام داشت. 
»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ابعاد 
مختلف این موضوع با شهربانو امانی، 
فعال حوزه زنان و عضو سابق شورای 
شهر تهران گفت وگو کرده است. امانی 
معتقد است: »متأسفانه برخی تنها ظاهر 
دین را در نظر می گیرند و باطن دین را 
که به کرامت جایگاه زن اعتقاد راسخ 
دارد در نظر نمی گیرند. چنین افرادی با 
اقدامات خود فضای اجتماعی را به سمت 

دو قطبی شدن می برند. 

ویــــژه
 بیژن مقدم: 

  مشکلات اقتصادی به دولت 
به ارث رسیده است 

اقتصادی درباره عملکرد دولت  یک تحلیلگر مسائل 
سیدابراهیمی رئیسی در حل مشکلات اقتصادی اظهار داشت: 
بخشی از مسائل اقتصادی تابع فراهم بودن زیرساخت های تابع 
خودش است. وی افزود: این تصور که شب بخوابیم و صبح تورم 
کاهش پیدا کند، چنین اتفاقی نمی افتد. بیژن مقدم گفت: 
برای کاهش تورم باید یک راهبرد چند ساله ای را دنبال کرد، 
حل سایر موضوعات اقتصادی نیز از همین اصل تبعیت می کند. 
متأسفانه مشکلات کنونی اقتصاد به این دولت به ارث رسیده 
است، بنابراین این طور نیست که دولت سیزدهم عامل بروز 
این مشکلات اقتصادی باشد. این تحلیلگر مسائل سیاسی با 
بیان اینکه دولت سیزدهم نتوانست در همین مدت مشکلات 
اقتصادی را حل کند، اظهار کرد: اگر دولت سیزدهم حتی 
توانسته باشد جلوی رشد مشکلات اقتصادی را بگیرد، اقدام 
خوبی انجام داده است و خودش حرکت به سمت موفقیت تلقی 
می شود چون ابتدا باید جلوی رشد یک پدیده منفی اقتصادی 
را گرفت و سپس به سوی صفر کردن آن پیش رفت. وی افزود: 
دولت سیزدهم حداقل یک سال را برای اجرای سیاست های 
اقتصادی اش لازم داشته است و بعد از آن انتظار داریم گزارش 
دهند تا ببینیم در حوزه پاسخ به انتظارات مردم چه اقداماتی 
انجام شده است. خیلی ها معتقد بودند »تصمیم دولت برای 
یارانه ها نوعی انتحار است« اما دولت اعلام کرد »غیر از این کار 
راه دیگری ندارد چون با ادامه این وضعیت نمی شود کشور را 
اداره کرد.« این فعال مطبوعاتی یادآور شد: انشاءا... آثار مثبت 
این تصمیم دولت چند ماه دیگر نمایان شود و دولت مقتدرانه با 
برنامه های بهتر بتواند گام های بعدی را هم برای بهبود وضعیت 

اقتصادی بردارد. 

واقعیت این است که در شرایط کنونی اولویت های نخست 
مردم مسائل اقتصادی و معیشتی است. به نظر می رسد برخی 

تلاش می کنند اولویت های جامعه 
را تغییر بدهند و موضوعاتی مانند 
جزئی  که  کنند  مطرح  را  حجاب 
از فرهنگ و عقاید دینی ماست.« 
در ادامه ماحصل این گفت وگو را 

می خوانید. 
درباره شیوه  دیدگاه شما   
بدحجابی  با  برخورد  صحیح 
و اصلاح این موضوع در جامعه 
چیست؟ آیا روش هایی که در این 
زمینه استفاده می شود را کارساز 

می دانید؟
حجاب یکی از مسائلی است که در دین اسلام مورد تأکید 
قرار گرفته و دارای ارزش بالایی است. با این وجود برخی در 
جامعه در برخورد با بد حجابی از روش هایی استفاده می کنند 
که مناسب نیست، بلکه می تواند نتیجه عکس به همراه داشته 
باشد. استفاده از این روش برای نسل جدید جالب نیست و 
به جای اینکه در بین آنها انگیزه ایجاد کند باعث دور شدن از 
موضوعاتی مانند حجاب می شود. ما باید بپذیریم که نسل جدید 
نسلی انتخاب گر است. حجاب یک موضوع شرعی است و دارای 
حد و حدودی است که انسان باید آن را رعایت کند. با این وجود 

اگر کسی آن را رعایت نکرد آیا باید 
با آن برخورد سلبی داشت؟ برخورد 
سلبی در مسائل فرهنگی نتیجه عکس 
به همراه می آورد.  آیا این اقدامات 
تاکنون نتیجه بخش بوده است. ترویج 
حجاب باید همراه با فرهنگ سازی و 
احترام به جایگاه زنان در جامعه باشد. 
برخی رویکردها در این زمینه سوال 

برانگیز است. 
 چرا موضوعاتی مانند حجاب 
که یک مقوله فرهنگی است جنبه 

سیاسی به خود می گیرد؟
متأسفانه برخی تنها ظاهر دین را 
در نظر می گیرند و به باطن دین که 
به کرامت جایگاه زن اعتقاد راسخ دارد 
را در نظر نمی گیرند. چنین افرادی 
با اقدامات خود فضای اجتماعی را 
به سمت دو قطبی شدن می برند. 
شرایط  در  که  است  این  واقعیت 
مردم  نخست  اولویت های  کنونی 
مسائل اقتصادی و معیشتی است. به 
نظر می رسد برخی تلاش می کنند 
اولویت های جامعه را تغییر بدهند 

در حالی که حجاب جزئی از فرهنگ و عقاید اسلامی ماست. 

ما نباید فراموش کنیم که مردم در شرایط کنونی با چه 
وضعیتی زندگی می کنند و با چه تنگناهای اقتصادی زندگی 
خود را می گذرانند. برخی اقدامات 
در زمینه حجاب در گذشته تجربه 
شده و نتیجه ای به همراه نداشته و بلکه 
نتیجه عکس به همراه داشته است. به 
همین دلیل نباید آنها را تکرار کرد. در 
شرایط کنونی جامعه بیش از هر زمان 
دیگری به حجاب نیاز دارد. به همین 
دلیل نباید موضوعات فرهنگی مانند 
حجاب را دو قطبی کرد. حجاب نیاز به 
فرهنگ سازی دارد که نخستین لازمه 

آن احترام به کرامت زن است. 
مسائل  کردن  قطبی  دو   
می توانــد  پیامدهایی  چه  حجاب  مانند  فرهنگی 

به همراه داشته باشد؟
کسانی که امروز به دنبال ایجاد فضای دو قطبی در زمینه 
حجاب در جامعه هستند در گذشته به شکل های مختلف و با 
موضوعات دیگری جامعه را دو قطبی کرده اند. نباید اجازه داد این 
اتفاق رخ بدهد. آقای رئیسی در دوران مبـــارزات انتخاباتی بـه 

مـــــردم وعده دادند کـــه شرایط 
اقتصــادی و اشتغـــــال را بهبــــود 
می بخشنـد. با این وجود و در حالی 
که یک سال 
از عمر دولت 
گذشته هنوز 
این اتفاق رخ 
نداده و بلکه 
در این مدت 
ت  مشکلا
ی  د قتصا ا
بیشتر نیز شده 

است. دولت باید در این زمینه پاسخگو 
باشد که چه موانعی در این زمینه وجود 
داشته است که تاکنون موفق به حل 
مشکلات اقتصادی نشده است. اگر 
دولت بتواند مشکلات اساسی جامعه 
را حل کند نیاز نیست برخی به مسائلی 
ورود کنند که نیاز به رویکرد ایجابی 
و فرهنگی دارد. کسانی که رویکرد 
ایجابی و فرهنگی را درباره حجاب 
قبول ندارند کسانی هستند که حداقل 
حقوق شهروندی را برای زنان جامعه 
قبول ندارد و اقدامات آنها در گذشته 
هزینه هایی برای کشور ایجاد کرده 
است. ما در گذشته تجربه هایی درباره 
برخوردهای سلبی با مقولات فرهنگی داشته ایم که موفقیت آمیز 

نبوده است. به عنوان مثال در موضوع ویدئو و یا ماهواره برخی به 
شکلی رفتار کردند که نه تنها میزان آن در جامعه کاهش پیدا نکرد 
و بلکه افزایش نیز داشت. مشکل از نوع برخورد و رویکردی است 

که در این زمینه ها در پیش گرفته می شود. 
 چگونه می توان این رویکرد را تغییر داد؟

در شرایط کنونی برخی ضد ارزش ها جای ارزش ها را گرفته 
و ما نباید اجازه بدهیم این وضعیت تداوم داشته باشد. کسانی 
که با رویکرد سلبی با موضوعاتی مانند حجاب برخورد می کنند 
به اهداف خود نمی رسند. در موضوع کرونا دولت آقای روحانی 
واکسن ها را از کشورهای دیگر خریداری کرد اما در دولت آقای 
رئیسی این واکسن ها وارد و به مردم تزریق شد.  در دوران کرونا 
بعضی نقل قول ها واظهارات باعث رنجش کادر درمان شد در 
حالی که پزشکان و پرستاران در دوران کرونا در صف اول 
مقابله با آن قرار داشتند و برخی از این عزیزان جان خود را از 
دست دادند. برخی تصورات خود را در مورد مسائل فرهنگی 
مانند حجاب دارند و تلاش می کنند به این وسیله به هدف خود 
برسند. یکی از چالش های جامعه ما نداشتن احزاب فراگیر و 
قدرتمند است. اگر در کشور احزاب قدرتمند وجود داشت که 
دولت ها از آنها تشکیل می شدند بسیاری از مسائل در فضای 
مدنی وهمراه با سعه صدر و تأمل حل می شد. این در حالی است 
که این اتفاق در جامعه ما رخ نداده 
است. کسانی که تلاش می کنند از 
مسائل فرهنگی دستاویز سیاسی برای 
خود ایجاد کنند به دنبال این هستند 
که مردم دغدغه های اصلی خود را 

فراموش کنند. 
 به چــه میــزان مشکلات 
در  معیشتــی  و  اقتصــادی 
مسائل  حل  در  کنونی  شرایط 
فرهنگی مانند حجاب تأثیرگذار 

است؟
 زمانی ماشین هایی در سطح شهر 
مستقر شده بود که به زنان بدحجاب تذکر بدهند. اقدامی 
که به طرح حجاب و عفاف معروف شد. با این وجود آیا چنین 
طرح هایی توانست از بدحجابی در جامعه جلوگیری کند؟ این 
در حالی بود که اگر رویکرد فرهنگی و فرهنگ سازی در پیش 
گرفته می شد بهتر به نتیجه می رسید. نکته مهم در این زمینه 
این است که در رویکرد فرهنگی که در زمینه حجاب در پیش 
گرفته می شود باید کرامت زنان مورد احترام قرار بگیرد. حقوق 
شهروندی زنان نیز تنها در حجاب خلاصه نمی شود و کسانی 
که چنین موضوعی را القا می کنند اشتباه می کنند. در شرایط 
کنونی زنان مطالبات بسیار جدی از دولت و مسئولان دارند که 
ارتباطی نیز به باحجاب بودن یا نبودن آنها ندارد. زنان ایران 
عفیف و پاکدامن هستند و ایثار و از خودگذشتگی خود را در 
مقاطع مختلف تاریخ نشان داده اند. نمونه بارز آن تلاش هایی 
بود که زنان در دوران دفاع مقدس انجام دادند و حمایت هایی 

بود که از جبهه های جنگ می کردند. 

جلسه ستاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی با موضوع 
»کمیسیون مشترک اقتصادی عمان و پاکستان« به 
ریاست مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 
امور خارجه و با حضور اعضای ستاد مرکب از مدیران 
دستگاه های ذیربط برگزار شد.  در این نشست، مهدی 
صفری ضمن ابراز خرسندی از به نتیجه رسیدن بسیاری 
از مصوبات کمیسیون مشترک عمان، بر ادامه برگزاری 
مستمر و پیگیر کمیسیون های مشترک اقتصادی تأکید 
کرد و آن را عامل رشد و توسعه تجارت خارجی دانست و 
افزود: رئیس محترم جمهوری تأکید ویژه برای برگزاری 
کمیسیون های اقتصادی و پیگیری دستاورد سفرهای 
خارجی دارند. همچنین جدیت در برگزاری کمیسیون های 

اقتصادی و پیگیری مصوبات آن موجب رشد ۲۲ درصدی 
صادرات غیرنفتی در سه ماهه اخیر شده و این روند همچنان 

افزایشی است. معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور 
خارجه برقراری پرواز مستقیم از عمان به رامسر، برپایی 
خط کشتیرانی مسافربری و کانتینری به عمان و حل 
مسائل انرژی را از دستاوردهای مهم کمسیون مشترک با 
عمان برشمرد و از حضور هیئت عمانی در ایران در هفته آتی 
خبر داد. در ادامه این جلسه در خصوص برگزاری کمیسیون 
مشترک اقتصادی با پاکستان و سرفصل های مهم قابل طرح 
در این کمیسیون بحث و تبادل نظر صورت گرفت. مسأله 
خط لوله و تجارت در نقاط مرزی از موضوعات مهم قابل 
بررسی است. همچنین صفری به خبر آغاز صادرات سیب 
ایرانی به پاکستان اشاره کرد و راه تبادل مالی این تجارت را 

تهاتر با محصولات کشاورزی پاکستانی عنوان کرد.

معاون وزیر خارجه خبر داد:

رشد ۲۲ درصدی صادرات غیرنفتی در سه ماهه اخیر

شهربانو امانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جامعه نیاز به انسجام دارد؛ حجاب را دوقطبی نکنید
     نباید مطالبات جدی زنان را زیر دوقطبی حجاب پنهان کرد         برخورد سلبی درباره حجاب نتیجه عکس به همراه می آورد

   نباید اجازه داد ضد ارزش ها جای ارزش ها را بگیرد         نباید مسائل فرهنگی را دستاویزی برای اغراض سیاسی قرار داد
   برخی تلاش می کنند اولویت های جامعه را تغییر بدهند        ترویج حجاب باید با حفظ کرامت زنان جامعه صورت بگیرد

   باید حجاب را جزئی از حقوق شهروندی زنان بدانیم

 لزوم تشکیل دو مجلس
 برای کارآیی بیشتر

اول اسفند ۱۳۵۸؛ سالروز انتصاب اولین 
اعضای فقهای شورای نگهبان از سوی حضرت 
امام خمینی)ره( است. بعد از »همه پرسی قانون 
اساسی جمهوری اسلامی« در پائیز ۱۳۵۸، 
انتصاب اعضای فقیه شورای نگهبان، نخستین 
حکمی است که حضرت امام خمینی)ره( 
برای یکی از نهادهای رسمی مطرح در قانون 
اساسی صادر کرده اند. این مهم حاکی از اهمیت 
جایگاه این نهاد در نظام نوپای جمهوری اسلامی 
نزد بنیانگذار کبیر آن بود. زیرا وظیفه اصلی 
شورای نگهبان، بررسی عدم مغایرت مصوبات 
مجلس با احکام اسلام و قانون اساسی است. 
اعضای این شورا مرکب از دو گروه شش نفری 
از فقها و حقوقدانان است. فقها را مقام معظم 
حقوقدان ها  و  می نمایند  منصوب  رهبری 
توسط رئیس قوه قضائیه به مجلس معرفی و 
سپس با آرای نمایندگان، انتخاب می شوند. 
علاوه بر آن بر اساس قانون اساسی، نظارت بر 
انتخابات مختلف همچون انتخابات خبرگان 
رهبری، ریاست جمهوری، مجلس شورای 
اسلامی و هرگونه همه  پرسی برعهده شورای 
نگهبان است. همچنین تفسیر اصول قانون 
اساسی به عهده این شوراست و اعضای آن 
بخشی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و فقهای شورای نگهبان معمولا عضو 
مجلس خبرگان و بعضی از آنها امام جمعه 
موقت تهران و قم و عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم و مدرس حوزه حقوقدان ها نیز بعضا 
مدرس دانشگاه هستند. اولین اعضای فقهای 
شورای نگهبان عبارت بودند از: حضرات آیات  
احمد جنتی، ربانی شیرازی )ره(، غلامرضا 
رضوانی)ره(، لطف ا... صافی گلپایگانی، یوسف 
صانعی و محمدرضا مهدوی کنی)ره( که در اول 
اسفندماه سال ۱۳۵۸ توسط بنیانگذار جمهوری 
اسلامی ایران حضرت امام خمینی)ره( منصوب 
شدند. اهمیت این انتصاب نزد بنیانگذار انقلاب 
اسلامی را می توان، در نسبت آن با روز برگزاری 
انتخابات اولین دوره مجلس شورای اسلامی 
نیز ملاحظه کرد. زیرا اعضای فقهای شورای 
نگهبان سه هفته قبل از انتخابات اولین دوره 
مجلس )۲۴ اسفند ۱۳۵۸( صورت گرفت. این 
مجلس ۷ خرداد ۱۳۵۹ آغاز به کار کرد و پس از 
بررسی اعتبارنامه ها و انتخاب هیات رئیسه در 
نخستین اقدامات خود در ۲۶ تیرماه ۱۳۵۹، از 
میان حقوقدانان معرفی شده از سوی شورای 
عالی قضائی ۶ نفر شامل آقایان علی آراد، گودرز 
افتخار جهرمی، محمدصالحی، حسین مهرپور 
محمدآبادی، محسن هادوی و مهدی هادوی 
را برای عضویت در شورای نگهبان برگزید و 
این شورا رسماً کار خود را آغاز کرد. لازم به 
یادآوری است حضرت امام)ره( با کناره گیری 
آیت ا... مهدوی کنی از شورای نگهبان و پذیرش 
مسئولیت »وزارت کشور« در کابینه شهید 
رجائی، در تاریخ ۱۲ آذر ۱۳۵۹ آیت ا... خزعلی 
را به  جای ایشان به عضویت شورای نگهبان 
منصوب کردند. همچنین سه روز پس از رحلت 
آیت ا... ربانی شیرازی یعنی در تاریخ ۲۱ اسفند 
۱۳۶۰، آیت ا... مهدوی کنی مجدداً از سوی 
حضرت امام)ره( به عضویت شورای نگهبان 
درآمد. یک سال بعد با استعفای آیت ا... صانعی 
از شورای نگهبان، حضرت امام)ره( در ۲۸ دی 
۱۳۶۱ مرحوم آیت ا... ربانی املشی را به جای 
او به عضویت در شورا منصوب کردند. ملاحظه 
می شود که وظیفه یک مجلس و نظارت بر 
چندین انتخابات که سال هاست بخش مهم 
اجرایی شامل تشکیل هیات های اجرایی، 
بررسی صلاحیت کاندیداها را نیز گردیده و تایید 
و یا ابطال کل انتخابات را نیز عهده دار است.  
ایفای نقش بسیار مهم و پر حجم در انتخابات 
و عضویت در مجلس خبرگان باعث گردیده 
تا برخی عملکردهای این شورا در مورد برخی 
انتخابات  ها با انتقادهایی همراه شود. اما حال به 
نظر می رسد برای کارآمدی بیشتر به دو مجلس 

با نمایندگان کافی و منتخب مردم نیاز داریم. 

 کسانی که امروز 
 به دنبال ایجاد فضای 
دو قطبی در زمینه حجاب در 
 جامعه هستند در گذشته 
به شکل های مختلف و با 
 موضوعات دیگری جامعه را 
 دو قطبی کرده اند. 
 نباید اجازه داد این 
اتفاق رخ بدهد


